



AUTUMN

1983

AUTOMNE

CHA 1984 ANNUAL MEETING, UNIVERSITY OF GUELPH,
JUNE 10-13, 1984

If you weren't convinced by the book which several years ago claimed that Cape Breton was the thought control centre of the universe, why not check out Guelph in 1984 as a possible alternative. We can promise you a stellar program with some innovations in format as well as distinguished speakers and engaging sessions. The special theme areas for the conference will be North American ethnic history, rural history and the eighteenth century.

Visitors will be pleased with the variety of activities at the University of Guelph and surrounding area. Although we will be meeting too late to attend performances of the Guelph Spring Festival, there will be trips available to attend the Stratford Festival and another to the area north of the city which will end with lunch in Mennonite country. Part-time farmers can visit the university's research stations (farms), while those more culturally oriented will enjoy a visit to the art centre on campus (housed in one of Canada's first consolidated schools now stunningly renovated), the John McCrae home, or the civic museum which is located in a former Victorian inn. The city's nineteenth-century stone architecture will certainly interest some while others might visit the university's arboretum with its numerous nature trails.

Plan to attend the 1984 meeting in Guelph and please register with both the Learned Societies and C.H.A. The amount of travel money available for Montreal in 1985 is determined by the number registering in Guelph in 1984.

For further information, contact Professor Terry Crowley, Programme Chairman, Department of History, University of Guelph, Guelph, Ontario N1G 2W1. Telephone (519) 824-4120.

MINUTES OF THE ANNUAL GENERAL MEETING OF THE
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION HELD AT THE
UNIVERSITY OF BRITISH COLUMBIA, 6 JUNE 1983.

1. The President, Jean-Pierre Wallot, called the meeting to order at 17:15 with some 135 members in attendance. He asked for a moment's silence in honour of those historians who died during the year, in particular Wallace Ferguson, Robert Rumilly and John Bruchmann.

REUNION ANNUELLE DE LA SHC - 1984, UNIVERSITÉ DE
GUELPH, DU 10 AU 13 JUIN, 1984

Voici quelques années, un livre prétendait que le Cap Breton était le centre du monde. Vous n'avez pas été convaincu? Peut-être pourrions-nous vous amener à croire que Guelph sera, en 1984, une alternative valable? Nous vous promettons, en tout cas, un programme brillant, au format innovateur, ainsi que des conférenciers de renom et des sessions attrayantes. Les thèmes spéciaux qui ont été retenus porteront sur l'histoire ethnique en Amérique du Nord, l'histoire rurale et le 18^e siècle.

Les visiteurs seront ravis de la variété des activités qu'offrent l'université de Guelph et la région avoisinante. Il sera trop tard pour le festival du printemps de Guelph mais des voyages seront organisés pour le festival de Stratford et pour une visite au nord de la ville qui se terminera par un lunch en pays mennonite. Les gentlemen farmers pourront visiter la ferme expérimentale du campus, alors que les "intellectuels" apprécieront le centre artistique (logé dans un bâtiment magnifiquement rénové où fut abritée une des premières écoles consolidées du Canada), la maison de John McCrae, le musée municipal (dans une ancienne auberge victorienne). L'intérêt de certains se portera vers l'architecture du 19^e siècle qui est facilement visible à Guelph alors que d'autres préféreront les nombreux sentiers de l'arboretum de l'université.

Soyez présent à la réunion de 1984 à Guelph et n'oubliez pas de vous inscrire à la fois auprès des Sociétés savantes et de la SHC. Le montant de la subvention de voyage qui sera disponible pour la réunion de Montréal, en 1985, sera déterminé par le nombre d'inscriptions faites à Guelph, en 1984.

Si vous désirez plus d'informations, veuillez contacter le professeur Terry Crowley, Président du programme, Département d'histoire, Université de Guelph, Guelph, Ontario N1G 2W1. Téléphone (519) 824-4120.

PROCES-VERBAL DE LA REUNION ANNUELLE DE LA SOCIÉTÉ
HISTORIQUE DU CANADA TENUE A L'UNIVERSITÉ DE LA
COLOMBIE-BRITANNIQUE LE 6 JUIN 1983.

1. Le président, Jean-Pierre Wallot, ouvre la réunion à 17h15 en présence d'environ 135 membres. Il demande une minute de silence en souvenir des historiens suivants décédés durant l'année: Wallace Ferguson, Robert Rumilly et John Bruchmann.

2. The agenda was adopted as written. (Trofimenkoff/Désilets)
3. The minutes of the previous annual general meeting, held at the University of Ottawa, 10 June 1982, were adopted as printed in the Newsletter, Autumn 1982. (Lamonde/Tulchinsky)
4. The Nominating Committee's slate of candidates was placed before the meeting. There being no further nominations, nominations were closed and voting took place. The results, announced at the end of the meeting, were as follows:
- Four (4) Council seats: Gregory Kealey (Memorial), Jeanne L'Espérance (PAC), Gerald Tulchinsky (Queen's) and Donald Wilson (UBC).
- Programme Chairman, 1986: Ed Rea (Manitoba).
- Nominating Committee: Andy Den Otter (Memorial) and Andrée Lévesque (Ottawa).
- (For complete list of CHA Executive and Council, see the Newsletter, Summer 1983).
5. Syd Wise, Chairman of the Sir John A. Macdonald Prize Jury, announced that the 1982 Macdonald Prize winners were Irving Abella of York University and Harold Troper of the Ontario Institute for Studies in Education for None is too Many: Canada and the Jews of Europe, 1933-1948. The citation was read and the \$2000 prize and Macdonald Medal were presented by Professor Wise and Russell Lane representing Manulife which sponsors the award with the CHA. Professors Abella and Troper addressed the meeting. Honourable mentions were given to Michael Bliss, J.L. Granatstein, Desmond Morton and Susan Mann Trofimenkoff.
6. Colin Read, Chairman of the Regional History Committee, awarded the annual Regional History Certificates of Merit to Ruth Holmes Whitehead, Jean Provencher, Johanne Blanchet, David Gagan, Francine Bourgie and Jean-Pierre Proulx, Andy Den Otter, Hugh Brody and Margaret Ormsby. (See the Newsletter, Summer 1983 for the full citations).
7. The President presented a short report outlining the major activities of the association over the year. He said that the CHA used every opportunity to support the motion on independent research and Canadian Studies passed at the 1982 annual general meeting, particularly in its contacts with the Social Sciences and Humanities Research Council. He had been pleased to hear recently William Taylor (new President of the Council) say publicly that eventual cuts in his budgets would be made in the strategic studies field and not in the independent research one. He indicated that he expects better relations with SSHRCC in view of William Taylor's appointment. Our views are being heard and our representations have had some success
2. L'ordre du jour est adopté tel que présenté. (Trofimenkoff/Désilets)
3. Le texte du procès-verbal de la réunion précédente, tenue à Ottawa, le 10 juin 1982, et publié dans le Bulletin de l'automne 1982, est adopté sans changement (Lamonde/Tulchinsky).
4. Les noms des candidats à divers postes d'élection sont présentés à l'Assemblée par le comité des nominations. Aucune nouvelle suggestion n'étant avancée, les nominations sont closes et le vote a lieu. Les résultats, annoncés à la fin de la réunion, se lisent comme suit:
- quatre (4) sièges du Conseil: Gregory Kealey (Memorial), Jeanne L'Espérance (APC), Gerald Tulchinsky (Queen's), Donald Wilson (UBC).
- Président du programme (1986): Ed Rea (Manitoba).
- Comité des nominations: Andy Den Otter (Memorial) et Andrée Lévesque (Ottawa).
- (La liste complète des membres du Conseil et de l'Exécutif de la SHC se trouvera dans le Bulletin, été 1983).
5. Syd Wise, président du jury du prix Sir John A. Macdonald, annonce que les gagnants de 1982 sont Irving Abella, de l'Université York, et Harold Troper de l'Institut ontarien des études en éducation, pour leur livre: None is too Many: Canada and the Jews of Europe, 1933-1948. La mention est lue et le prix de 2,000\$, ainsi que la médaille Macdonald, sont présentés par le professeur Wise et Russell Lane, le représentant de Manuvie. Cette compagnie, conjointement avec la SHC, administre ce prix. Des mentions honorables sont décernées à Michael Bliss, J.L. Granatstein, Desmond Morton et Susan Mann Trofimenkoff.
6. Colin Read, président du comité de l'histoire régionale, attribue les certificats annuels de mérite à Ruth Holmes Whitehead, Jean Provencher, Johanne Blanchet, David Gagan, Francine Bourgie et Jean-Pierre Proulx, Andy Den Otter, Hugh Brody et Margaret Ormsby. (Voir le Bulletin, été 1983, pour les mentions).
7. Le Président présente un résumé des activités majeures de la SHC au cours de l'année. Il dit que la Société a utilisé toutes les opportunités d'action en faveur de la motion sur la recherche indépendante et les études canadiennes que l'Assemblée a voté à sa réunion de juin 1982 et ceci, surtout lors de ses nombreux contacts avec le Conseil de la recherche en sciences sociales et humanités. Il a été heureux d'entendre, récemment, William Taylor (nouveau Président du Conseil) dire publiquement que si des coupures étaient éventuellement nécessaires dans ses budgets, elles seraient faites du côté des recherches stratégiques et non dans la recherche indépendante. Il entrevoit de meilleures relations avec le CRSSH suite à l'arrivée de William Taylor. Nos demandes sont entendues et nos représentants ont

which indicated if you fight long and hard enough you will win some battles. (Park report implemented more slowly, leave fellowships will be maintained, etc.) He thanked Susan Houston and Viv Nelles for their work on matters relating to SSHRCC and Social Science Federation of Canada. He noted that the Council's Green Book (long term objectives) pleased the CHA in general. Professor Wallot indicated that to continue our efforts in these endeavors and to provide the membership with a variety of publications requires an increase in fees effective January 1984. The Newsletter would continue to be used as a liaison with the membership. Thus, the next issue would include the results of the CHA's inquiry on the peer system (presented verbally to the Assembly).

8. The Treasurer, Frederick Thorpe, presented his financial report and drew the attention of the membership to the summary of the 1982-83 audited statement contained in the Newsletter, Spring 1983. The deficit was due to bills that had been sent to the CHA in the financial year 1982-83 for work done in preceding year. We were, in fact, in a relatively good financial situation. He mentioned the possibility of greater competition for travel and publications assistance and the rising costs for the association due to air and postal rate increases. Further care must be shown in committee and administrative costs in order that the CHA may show a small surplus in 1983-84.

9. New Business:

A motion was introduced by Kate McCrone and seconded by Ruth Roach Pierson relating to nominations and elections. It made permanent a motion passed at the 1980 annual general meeting which was to be effective for the 1981, 1982 and 1983 meetings only. The motion reads as follows and becomes section 7(b)iii of the 1966 amendments to elections and nominations:

"for the four positions on Council, the Nominating Committee shall nominate at least eight persons. No less than two of these persons (nominated) shall be non-Canadianists. If a non-Canadianist specialist is not among the four candidates with the highest number of votes, the non-Canadianist with the most votes shall be declared the fourth elected member."

The motion was unanimously carried.

10. The past president of the CHA, John Kendle, moved a vote of thanks to the President of the University of British Columbia, to the programme chairman, Peter Ward, the Local Arrangements chairman, Allan Smith and their committee for ensuring a rewarding and well run conference; to our distinguished

rencontré quelques succès, ce qui semble indiquer qu'en se battant avec suffisamment de ténacité, on ne peut qu'obtenir certaines victoires. (ex: rapport Park implanté en douceur, subventions sabbatiques maintenues etc.) Il remercie Susan Houston et Viv Nelles de leur travail auprès du CRSSH et de la Fédération canadienne des Sciences sociales. Il note que le Livre vert du Conseil (objectifs à long terme) va, en général, dans un sens acceptable à la SHC. Le professeur Wallot avance qu'afin de maintenir notre effort auprès de ces organismes et, aussi, pour offrir à nos membres une plus grande sélection de publications, il a été jugé opportun d'accroître nos cotisations à compter de janvier 1984. Le Bulletin continuera d'être un lien entre les membres. Le prochain inclura les résultats de l'enquête sur le système des pairs qui a été conduite en 1982-83 (ceux-ci sont présentés verbalement aux membres présents).

8. Le trésorier, Frederick Thorpe, présente son rapport financier et attire l'attention des membres sur le résumé de la vérification de nos activités financières 1982-83 présenté dans le Bulletin, printemps 83. Le déficit est dû à des comptes reçus durant l'année 82-83 pour des entreprises de l'année précédente. En fait, la SHC est dans une situation financière relativement bonne. Il mentionne la possibilité que la Société ait bientôt à entrer dans une compétition plus féroce pour obtenir des subventions de voyage ou de publications; de même que les coûts croissants auxquels nous devons faire face en ce qui concerne le courrier et les déplacements aériens. Les coûts d'opération de l'administration et des comités devront faire l'objet d'une vigilance constante si nous voulons terminer l'année avec un léger surplus.

9. Nouvelles affaires:

Une motion (Kate McCrone/Ruth Roach Pierson) rend permanent l'effet d'une autre, qui avait été votée par l'Assemblée générale de 1980, pour une durée de trois ans. Voici cette motion qui devient la section 7(b)iii des amendements de 1966 sur les élections et les nominations:

"pour remplir les quatre postes du Conseil, le comité des nominations devra soumettre les noms d'au moins huit personnes. Au moins deux de ces personnes devront être des non-canadianistes. Si un spécialiste non-canadianiste n'est pas au nombre des candidats ayant reçu le plus grand nombre de votes, le non-canadianiste ayant reçu le plus de votes deviendra automatiquement le quatrième membre élu."

La motion est votée à l'unanimité.

10. Le président sortant de la SHC, John Kendle, propose un vote de remerciements au Président de l'université de la Colombie-britannique, au président du programme, Peter Ward, au président des arrangements locaux, Allan Smith, et à leurs comités qui ont mis sur pied un congrès à la fois bien organisé et intéressant;

visiting scholars; to all those presenting papers, giving commentaries and chairing sessions; to the Sir John A. Macdonald, Albert B. Corey and Regional History Prizes committees; to the Nominating Committee of Marc Vallières, chair, Doug Owrap, Peter Baskerville and Sylvia Van Kirk; to the five departing Council members Ernest Forbes, Viv Nelles, Ruth Roach Pierson, Jean-Claude Robert and Alison Prentice; to Marielle Campeau, assistant treasurer and Mme Thérèse Boucher, CHA administrative secretary, for their continued devoted service to the CHA; to Jean-Pierre Wallot and the Executive; and to Pierre Savard past-president of the CHA.

11. Jean-Pierre Wallot turned the meeting over to the incoming president, Ramsay Cook, who adjourned the meeting at 18:30.

G. PETER BROWNE (1930-1983)

Peter Browne was born in Vancouver, British Columbia, on 12 October 1930. He attended the University of British Columbia, where he earned his bachelor's and master's degrees in Arts, specializing in history. He won a number of scholarships in this subject and also attended the College of Education for a year. In 1955 he was awarded an Imperial Order of the Daughters of the Empire War Memorial Scholarship and set off for Oxford University.

He became a member of Merton College and read philosophy, politics and economics, taking "schools" in 1958. In the same year he won the Beit Prize in imperial history and in 1959 he was elected to a Studentship at Nuffield College. He was also awarded the Wylie Prize in 1959. A thesis on the Judicial Committee of the Privy Council and its interpretation of the division of legislative powers in the British North America Act earned him the D.Phil. in 1963. During his final years at Oxford he served as a University tutor in colonial and constitutional history.

In 1963 Peter Browne was appointed Assistant Professor of History at the University of Wisconsin, where Professor Paul Knaplund had established a tradition of the teaching of British imperial history. His interest in Canadian constitutional history suggested a move to Ottawa and in 1966 he transferred to Carleton University, located in the capital of Canada. He was promoted Associate Professor of History in 1967 and Professor in 1975. He remained at Carleton until the end of his life, teaching British and Canadian constitutional history, British imperial history and Commonwealth history at the undergraduate and graduate levels. He was a dedicated teacher, inspiring respect and affection from the students who participated in his classes. He possessed great enthusiasm for the subject of constitutional history, with the result that he brought the topic alive for many students. He worked his students hard and

à nos distingués invités de l'extérieur; à tous ceux ayant présenté, commenté ou présidé des conférences; aux comités des prix Sir John A. Macdonald, Albert B. Corey et d'histoire régionale; au comité des nominations de Marc Vallières (président), Doug Owrap, Peter Baskerville et Sylvia Van Kirk; aux cinq membres sortant du Conseil, Ernest Forbes, Viv Nelles, Ruth Roach Pierson, Jean-Claude Robert et Alison Prentice; à Marielle Campeau, assistante du trésorier, et Madame Thérèse Boucher, secrétaire administrative de la SHC pour leurs efforts dévoués et continus à la Société; à Jean-Pierre Wallot et à l'Exécutif; ainsi qu'à Pierre Savard, ancien président de la SHC.

11. Jean-Pierre Wallot transfère alors ses pouvoirs au nouveau président qui ajourne l'Assemblée à 18h30.

G. PETER BROWNE (1930-1983)

Peter Browne est né à Vancouver (Colombie-britannique) le 12 octobre 1930. Il a fréquenté l'université de la Colombie-britannique où il a fait un baccalauréat et une maîtrise en arts avec spécialisation en histoire. Il a reçu un grand nombre de bourses dans ce dernier domaine et il a passé une année au College of Education. En 1955, après avoir reçu le "Order of the Daughters" de l'"Empire War Memorial Scholarship", il est parti à l'université Oxford.

Il est devenu membre du Merton College. Après des études en philosophie, en politique et en économie, il a, en 1958, réussi les examens pertinents. La même année, il a remporté le prix Beit en histoire impériale. En 1959, le Nuffield College lui a remis une bourse d'études et il a reçu le prix Wylie. En 1963, grâce à une thèse sur le comité judiciaire du Conseil privé et son interprétation de la division des pouvoirs législatifs dans l'Acte de l'Amérique de Nord britannique, il a obtenu un doctorat en philosophie. Dans les dernières années qu'il a passées à Oxford, il a été tuteur en histoire coloniale et constitutionnelle.

En 1963, Peter Browne a été nommé professeur adjoint d'histoire à l'Université du Wisconsin, où Paul Knaplund s'était fait une réputation en enseignant l'histoire impériale britannique. Son intérêt pour l'histoire constitutionnelle canadienne l'a par la suite amené à vouloir s'établir à Ottawa. En 1966, il passait à l'Université Carleton. Il y devint professeur agrégé en histoire, en 1967, et professeur en 1975. Il est resté à l'Université Carleton jusqu'à la fin de sa vie, pour enseigner l'histoire constitutionnelle britannique et canadienne, l'histoire impériale britannique et l'histoire du Commonwealth aux étudiants des trois cycles. Il était un professeur dévoué qui inspirait le respect et l'affection à ses étudiants. Il faisait preuve d'un tel enthousiasme envers l'histoire constitutionnelle qu'il en a communiqué le goût à plusieurs d'entre eux. Il exigeait beaucoup d'eux mais en retour, il leur donnait autant, avec une grande générosité.

expected much of them but in return he gave of himself in an unstinting manner.

Peter Browne was a rigorous scholar. His first book, The Judicial Committee and the British North America Act (University of Toronto Press, 1967) was a re-working of his Oxford thesis. Controversial in its conclusions, it nevertheless gained the respect of constitutional and legal scholars in Canada. In 1969 he edited Sir Joseph Pope's Documents on the Confederation of British North America for the Carleton Library series reprinting important Canadian titles in history and the social sciences. (Toronto, McClelland and Stewart, Ltd., 1969). The result was a useful volume for the university teaching of Canadian history. He then became involved in the massive project to compile a Dictionary of Canadian Biography, an enterprise sponsored by the University of Toronto Press and Laval University Press. He wrote two major essays on early British governors of Quebec: "James Murray", which appeared in vol. IV (1979) and "Guy Carleton", included in vol. V, to be published late in 1983. He also wrote a number of shorter biographical sketches for various volumes in the dictionary.

Peter Browne was never a "dry as dust" legal scholar. In the last years of his life he entered the debate on the new Canadian constitution, circulating his views to governments, parliamentary committees and the press. He was concerned about the proposal to entrench a charter of rights in the Canadian constitution, fearing that such a move would undermine the fundamental principle of parliamentary supremacy. Thus he advocated the "notwithstanding clause" which would allow legislatures to override sections in the charter of rights in the interests of social equity, even at the cost of individual equality. He believed that elected legislatures were better interpreters of changing social values than appointed judges. He was proud of the compromise that was expressed in sec. 33 of the Constitution Act, 1982, believing that it successfully grafted, probably for the first time, a statement of natural rights into a parliamentary system.

Possessing a shy and sensitive disposition, Peter Browne was a life-long bachelor. He died unexpectedly of natural causes at his home in Ottawa on 10 July 1983. A memorial service which was held for him at Carleton University on 5 August was attended by a wide circle of colleagues, students and friends. In his memory the Peter Browne Memorial Scholarship Fund has been created to assist graduate students in history at Carleton University. He will be long remembered for his thorough scholarship, his challenging and encouraging teaching, his care for the precise use of the English and French languages and his gentle and whimsical personality.

D.M.L. Farr

Peter Browne était un érudit rigoureux. Son premier livre, The Judicial Committee and the British North America Act (Presses de l'Université de Toronto, 1967) était une reprise de sa thèse d'Oxford. Controversé quant à ses conclusions, il n'en a pas moins obtenu le respect des spécialistes constitutionnels et juridiques du Canada. En 1969, il a publié les Documents on the Confederation of British North America de Sir Joseph Pope pour la série Carleton Library qui est consacrée à la réimpression de titres canadiens importants en histoire et en sciences sociales. (Toronto, McClelland and Stewart, Ltd., 1969). Il en est résulté un volume utile pour l'enseignement universitaire de l'histoire canadienne. Il s'est ensuite engagé dans un projet d'envergure visant à constituer un dictionnaire biographique canadien (Dictionary of Canadian Biography), une initiative des presses de l'Université de Toronto et des presses de l'Université Laval. Il a rédigé deux essais importants sur les premiers gouverneurs britanniques du Québec "James Murray", paru dans le volume IV (1979) et "Guy Carleton" qui paraîtra à la fin de 1983. Il est également l'auteur de nombreux portraits biographiques succincts faisant partie des divers volumes du dictionnaire.

Peter Browne n'a jamais été un de ces érudits arides. Dans les dernières années de sa vie, il s'est engagé dans le débat sur la nouvelle constitution canadienne, faisant connaître ses opinions aux gouvernements, aux comités parlementaires et à la presse. Il se montrait inquiet devant la proposition d'inclure une charte des droits dans la constitution canadienne, craignant que ce changement ébranle le principe fondamental de la suprématie parlementaire. Il a donc plaidé en faveur de la "clause du nonobstant" qui permettrait aux législatures de passer outre à des sections de la charte des droits dans l'intérêt de l'équité sociale, même au prix de l'égalité individuelle. Il croyait que les corps législatifs élus étaient de meilleurs interprètes du changement des valeurs sociales que les juges nommés. Il était fier du compromis exprimé dans l'article 33 de la Loi constitutionnelle de 1982, croyant qu'il ajoutait, probablement pour la première fois, dans un système parlementaire, une déclaration des droits naturels.

De nature timide et sensible, Peter Browne était un éternel étudiant. Il est mort de causes naturelles à son domicile d'Ottawa le 10 juillet 1983. Un large cercle de collègues, d'étudiants et d'amis a assisté à un service commémoratif qui a eu lieu en son honneur le 5 août à l'Université Carleton. Tous se souviendront longtemps de ses grandes connaissances, de son enseignement alliant le défi et l'encouragement, de sa préoccupation envers le bon usage des langues française et anglaise de même que de sa gentillesse et de sa personnalité originale.

D.M.L. Farr
